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بررسی مسائل مهم ورزش ایران
پرونده 14

حقیقتــش را بخواهیــد مــن آدم 
بدبینــی نیســتم. کامــاً برعکــس. 
آنهــا کــه مــرا می شناســند می داننــد 
چقدر آدم خوشبینی هستم و سعی 
می کنــم بــه اصطــاح انــرژی مثبــت 
باشــم امــا در مــورد قصــه داوری، 
بیســت و خــرده ای ســال تجربــه 
روزنامه نــگاری ورزشــی بــه مــن یــاد 
داده کــه اصاً و ابداً نباید خوشــبین 
باشــم. بــر ایــن بــاورم کــه سیســتم 
داوری در ایــران، بــه گونــه ای مــورد 
اســتفاده قــرار می گیــرد کــه جریــان 
حاکــم بــر فوتبــال بخواهــد نــه بــه 
گونه ای کــه جریان بازی پیش برود. 
بــر ایــن بــاورم کــه سیســتم حاکــم بر 
فوتبال ایران، ماحظات غیرورزشــی 
خــود را از طریــق داوری در لیگ هــای 
مختلــف پیــاده می کنــد خاصــه در 
بحــث صعــود و ســقوط تیم ها! شــما 
به من بگویید بدبین اما بر این باورم 
کــه سیســتم کمــک داور ویدیویــی، 
حتــی بــه فــرض ورود بــه ایــران هــم 
بــه آن صــورت دردی از دردهــا دوا 
نمی کنــد. البتــه اینکــه این سیســتم 
وارد فوتبــال ایــران شــود اتفاق خوب 
و مثبتــی اســت امــا بــر ایــن بــاورم که 
نه ســکوها با تصمیمــات کمک داور 
ویدیویــی کنار می آینــد و نه بازیکنان 
و مربیان. تأخیر در ورود این سیستم 
تــا بــه امروز، ربطــی به مباحــث مالی 
و تحریــم و بحث هــای مشــابه ندارد. 
مثــل همــه پدیده های دیگــر، مقابل 
هــر چیز تازه ای مقاومــت وجود دارد 
و این مقاومت، ســبب می شــود تا از 
قطــار پیشــرفت دنیــا جا بمانیــم. در 
حالــی کــه کشــورهای دور و اطراف ما 
ایــن سیســتم را اســتفاده می کننــد، 
مــا هنــوز منتظــر ایجــاد ســاده ترین 
تغییــر در کمیتــه داورانیــم. نکتــه 
مهم تــر. کدام از شــما، بر ایــن باورید 
که فدراسیون فوتبال خواهان بهبود 
جریــان داوری اســت کــه حــالا فکــر 
کنیــد بــا آمــدن این سیســتم دســت 
آنهــا بــرای بهبــود و اصــاح باز شــود؟

هومن جعفری
روزنامه نگار ورزشی

 zنفر به نفر

بالاخره می آید؟

ور  ماجــرای بی فرجــام ورود دا
ویدیویی بــه فوتبال ایران که اکنون 
عمــرش از ۵ ســال نیــز عبــور کــرده، 
یکــی از گویاتریــن روایــات از عجــز 
مدیران ورزشی کشورمان در ۴ دهه 
گذشــته اســت. تکنولــوژی ای که تا 
فصــل جاری پایــش به کشــورهایی 

همچــون عــراق و تاجیکســتان نیــز 
بــاز شــده، همچنــان در ایــران بیش 
از ابــزاری بــرای ارســال وعده هــای 
ضدونقیض و توخالی نبوده اســت؛ 
به طــوری که بــا هر تغییــر در رئوس 
وزارت ورزش و فدراســیون فوتبــال، 
ایــن بحــث برای مدتی باز شــده و ما 

را ســرگرم می ســازد.
در حالــی کــه در ابتــدای فصــل، 
مســئولان پیشــین فدراســیون بــا 
 VAR قاطعیــت بیــان می کردنــد که

نه تنهــا در فصــل جــاری، بلکــه در 
فصــل آینــده نیــز بــه فوتبــال مــا 
نخواهــد رســید و فراینــد واردات 
و نصــب ســخت افزارها و آمــوزش 
اســتفاده از آن بــه تیم هــای داوری 
ماه هــا طــول خواهدکشــید، امــروز، 
ز فصــول  احســان اصولــی کــه ا
و  نــی  کنو ســیون  فدرا مشــترک 
پیشــین اســت، از احتمــال ورود 
VAR بــه فوتبال ایــران در نیم فصل 

دوم خبــر داد.

نکتــه عجیــب صحبت هــای وی، 
ســلب میزبانــی از تیم هایــی بود که 
ورزشگاه هایشان توانایی پشتیبانی 
از تجهیــزات این سیســتم را ندارند؛ 
در حالی که ســال گذشــته، باشــگاه 
ســپاهان بابــت رونمایــی از اتــاق 
داور ویدیویــی در ورزشــگاه نقــش 
جهــان، بــا جریمــه ســازمان لیــگ 
مواجه  شــد. جدا از چنین تناقضی، 
واضــح اســت کــه پیش نیازهــای 
داور ویدیویــی نظیــر دوربین هــای 

فیلمبــرداری بــه روز و چمــن همــوار 
حتــی در تعــدادی از ورزشــگاه های 
لیــگ برتــری فراهــم نیســت. آیــا 
ل ها  ســا کــه  یی  ه ها زشــگا ر و
نتوانســتند زیرســاخت های حضــور 
بانوان را فراهم سازند، در نیم فصل 
آمــاده پذیرایــی از چنیــن فنــاوری 

پیشــرفته ای خواهنــد شــد؟
مواضع سختگیرانه اخیر فدراسیون 
مخاطبیــن فوتبال دوســت خــود را 
به یاد بیت شــعر معــروف »گر حکم 

شــود که مســت گیرند، در شــهر هر 
آن چــه هســت گیرنــد« می انــدازد. 
حقیقــت جــز ایــن نیســت کــه در ۵ 
ســال اخیــر، تاشــی هــم اگــر بــرای 
تجهیــز جامعــه داوری فوتبالمــان 
بــه VAR انجــام شــده بود، چنــدان 
سازنده نبود. از همین رو، متأسفانه 
نــه اخیــر  وعده هــای نیمه  قاطعا
فدراسیون نشــینان را نمی تــوان 
جــدی گرفــت و نمی توان بــه آن دل 

خــوش کــرد.

برای VAR و حسرت طولانی

سام ستارزاده
روزنامه نگار ورزشی

  VARVAR ًلطفاً  لطفا 
بیاورید!بیاورید!

 اعتراض به سبک

 مربیان لیگ برتر

VAR کلیدی ترین بحث فوتبال ایران است؛ حتی کلیدی تر 
از بازی هــای تیــم ملــی ایــران در جــام جهانــی. تکنولوژی که 
بــه نظــر دوای درد داوری در فوتبــال ایــران اســت و تمامــی 
اهالــی آن متفق القــول هســتند کــه داور ویدیویــی می تواند 
عدالــت کــه حلقــه مفقــوده فوتبــال ایــران اســت را در لیگ 
برتــر جــاری کند. مشــکات دامنــه دار داوری کار را به جایی 
رســانده که برنده و بازنده از آن شــاکی اند و انتقاد از داوری 
بــدل بــه ترجیع بنــد مصاحبه هــای مربیــان در قبــل و بعد از 

رقابت هــای لیــگ برتــر شــده. ایــن اما همــه ماجرا نیســت. 
VAR اگرچــه یــک تکنولــوژی کارگشــا و کلیــدی در مســیر 
برگــزاری رقابت هــا و البتــه اجــرای عدالــت به شــمار می رود 
و بســیاری از جنجال هــا و حواشــی های روتیــن در فوتبــال 
ایــران را جمــع خواهــد کرد اما تردیدی وجــود ندارد که داور 
ویدیویــی حــال همــه مشــکات نیســت. اعتــراض در ژن 
مــردم ایــران نهفتــه شــده و ایــن اعتــراض به همــه حوزه ها 
ســرایت کرده؛ از سیاســت گرفته تا اقتصاد. فرهنگ ایران 
در دهه هــای اخیــر بــا ایــن اعتــراض خــو گرفتــه و عــادت 
کرده ایم به هر آنچه که باب میل ما نباشــد اعتراض کنیم. 
آنچــه تبلــور آن را می تــوان در رقابت های لیــگ برتر به عینه 

دید. اینکه تصور کنیم شــهوت اعتراض کردن که پیامد آن 
حاشــیه و جنجــال اســت، با آمدن VAR در فوتبــال ایران به 
اتمام می رســد، رؤیایی عبث اســت. بررســی مصاحبه های 
مربیــان ایــران در همیــن فصــل اخیر و در 11 هفتــه ای که از 
لیــگ برتر گذشــته، ایــن انگاره را ثابت می کنــد که اعتراض 
تمــام نمی شــود؛ حتــی بــا داور ویدیویی. آنچه کــه البته نیاز 
اصلــی فوتبــال ایــران محســوب می شــود و از آن گریــزی 
نیســت. داوری فوتبــال ایــران بــا VAR اصــاح می شــود اما 
اعتــراض پایــان نخواهــد پذیرفــت. مــرور مصاحبه هــای 
مربیــان درباره داوری و البته درخواســت بــه حق آنها درباره 
VAR تصویــر روشــن تری از ایــن حقیقــت را ارائــه می دهــد.

آیسان سعیدی
روزنامه نگار ورزشی

ژوزه مورایس؛ سرمربی سپاهان:

 وقتی VAR نباشد باید به 

تصمیمات داور احترام بگذاریم

ژوزه مورایــس ســرمربی ســپاهان دربــاره نبــود 
کمــک داور ویدیویــی در فوتبــال ایران می گوید: 

»وقتــی VAR نباشــد مــا بایــد به تصمیمــات داور 
احتــرام بگذاریــم. ایشــان )علیرضــا فغانــی( داور 

خوبــی اســت و نیــازی نیســت که مــا اینجــا بخواهیم 
بــه داوری اعتــراض کنیــم. اگــر قــرار بــود پیــروز شــویم، فکــر 
می کنــم آن صحنــه اتفاقــی نبــود که مــا ببریم. چیــزی که ما از 
روی نیمکــت دیدیــم، پنالتی بــود، ولی باید دوباره آن صحنه را 

ببینیــم. اگــر VAR باشــد شــاید وضعیــت فــرق کند.«

امیر قلعه نویی؛ سرمربی گل  گهر:

نبود VAR باعث شرمندگی است
امیــدوارم VAR بــه فوتبــال مــا بیایــد زیــرا هــم بــه آن 
احتیــاج داریــم و هــم احســاس شــرمندگی و تحقیر 
می کنیــم. شــما بازی های دیگر را ببینید. در کشــور 
قطــر وقتــی فوتبــال را می بینیــم انــگار ایــن بــازی در 
کره خاکی نیســت و در فضایی دیگر اســت. در سال 
8۵-86 میــادی مــن در قطــر بازی می کــردم اما انگار 
آن زمــان کــه مــن بــازی می کــردم مربوط به ۵00 ســال 
پیش بوده اســت ولی ما هنوز VAR نداریم. نمی دانم 
علتش چیســت که شــرایط این گونه شــده اســت و چه 
 VAR حســاب و کتابــی اســت کــه نمی آورنــد. مــا بایــد
را بــه فوتبال مــان بیاوریــم، داوران مــان مــا هــم زحمــت 
 VAR می کشــند و هــم دستمزدشــان کم اســت. بــا آمدن

عدالــت برقرار می شــود.

مجتبی حسینی؛ سرمربی پیکان:

 تا زمانی که VAR نیاید درست نیست 
درباره داوران صحبت کنیم

تا زمانی که کمک داور ویدیویی نیاید، درست نیست که درباره داوران 

صحبــت کنیــم. در ســطح اول فوتبال جهان هــم VAR به کمک داوران 

می آیــد و تــا زمانــی کــه این سیســتم وارد ایران نشــود، همه بــا انتقاد ما 

از داوران فکــر می کننــد، بهانــه می گیریــم. کمیتــه داوران بایــد اشــراف 

خوبــی بــر داوران داشــته باشــد و کاس هــای آموزشــی خوبــی برگــزار 

کنــد. اگــر کمــک داور ویدیویــی در فوتبــال ایران اجرا شــود، بســیاری از 
مشــکات برطرف خواهد شــد.

مهدی رحمتی؛ سرمربی 
آلومینیوم:

VAR تا 20 سال دیگر 
به فوتبال ایران نمی آید

مدت هاســت صحبت از ورود VAR به ایران 
می شــود امــا مــن فکــر نمی کنــم تا ۲0 ســال 
آینده هم VAR وارد فوتبال ایران شود و باید 

بــرای آن فکــری کــرد.  بــرای جبــران ایــن مســأله 
می توان تعداد داوران را بیشــتر کرد تا چشــم های 
بیشــتری فوتبــال مــا را نظــارت کنــد مثــل همــان 
ایامــی کــه داوران روی خــط دروازه را داشــتیم کــه 

خیلــی بــه تیــم داوری کمــک می کردند.

 VAR را باید داشته باشیم 

چون فوتبال بحث جزئیات است

باید این سیســتم VAR را داشــته باشــیم، 
چــون فوتبــال بحث جزئیات اســت. 

بازی  هــا رقابتــی هســتند و یــک پنالتی، یک 
آفســاید و یــا یــک گل ســالم تیــم برنــده را 

مشــخص می کنــد. 
اگــر در بازی گذشــته VAR داشــتیم الان یک 
امتیــاز بــا پرســپولیس فاصلــه داشــتیم. دو 

امتیــاز از مــا گرفته شــده اســت.
 امیدوارم این مســأله در لیگ حل شــود. من 

صداقت بازی ها را دوســت دارم.

ریکاردو ساپینتو؛ سرمربی استقلال:

قربان بردیف  
سرمربی تراکتور:

 درباره اشتباهات داوری
 حرف نمی زنم

من اصاً در خصوص داوری صحبت نمی کنم 

و در خصــوص داوران ایرانــی هم هیچگاه نظر 

نداده ام و معتقد هستم که بازیکنانم در زمین 

بایــد کار را تمــام کنند. من چه در روســیه و چه 

در ایــران هیچگاه در مورد داوری حرف نزده ام 
و حــرف هم نخواهم زد.

جواد نکونام؛ سرمربی سپاهان:

 با VAR وقت مفید فوتبال ایران
 30 دقیقه می شود

بــه نظــر من اگــر در فوتبــال ایران VAR باشــد 
وقتی مفید بازی ما ۳0 تا ۴0 دقیقه می شــود. 
زیــرا بــرای هــر توپــی کــه بــه دســت می خــورد 
می خواهنــد از طریــق VAR صحنــه را بررســی 
کننــد. فوتبــال مــا از پایــه دچــار مشــکل اســت 
چــون بــه تیم هــای پایه مــان اهمیــت نمی دهیــم، 
چنیــن مشــکاتی رخ می دهــد. در رأس کار هــم تــا 
فدراســیون نخواهد اتفاقی نمی افتد. پس باشگاه ها 

بایــد فوتبــال پایه شــان درســت شــود.

شاهرخ بیانی؛ مربی هوادار:

الان کی به داوری اعتراض ندارد؟
روند تیم مان خوب است ولی از روند داوری ها صدمه می بینیم. 
کمیته داوران باید روی چینش داوران حساس باشند. ما داریم 

لطمه می خوریم . 
پرســپولیس و اســتقال هــم مثــل ما معترض هســتند، الان کی 
معتــرض نیســت؟ تیم هــا هــر هفتــه زحمــت می کشــند و با یک 

ســوت اشــتباه بازی از دســت می رود. 
داوران بایــد حســاس تر باشــند. مــا دوســت داریــم قضاوت هــا 

عادلانــه باشــد تــا خســتگی در تن مــان نمانــد.

مهدی تارتار؛ سرمربی ذوب آهن:

 دوست دارم عدالت 
رعایت شود

در یکــی از بازی هــا داور بــه اشــتباه 
بــرای مــا اعام پنالتی کــرد اما بازیکن 
مــا شــرف داشــت کــه بــه داور گفــت 

بازیکن حریف با من برخوردی نداشــته 
و عدالــت اجــرا شــد.

 مــن دوســت دارم بــرای همــه تیم هــا ایــن 
عدالــت اجــرا شــود امــا بــرای ایــن مهــم بایــد 
VAR وارد فوتبال مان شود و کسی ضرر نکند.

 امیدوارم همه صداقت داشته باشند.

گل محمدی؛ سرمربی پرسپولیس:

 داورها گوشی ارتباطی ندارند
VAR چه رسد به 

اتفاقــی کــه در دربــی پارســال رخ داد همیشــه دربــاره آن 
بــازی صحبــت دارم. بهتــر اســت کارشناســان فیلــم 

آن بــازی را ببیننــد. امســال هــم داوران شــرایط 
بهتــری نســبت بــه ســال های گذشــته دارنــد. ممکن 
اســت در برخی بازی ها مشــکاتی باشــد اما بخشــی از 

این مشــکات طبیعی اســت. داوران می توانند بهتر باشند اما باید 
امکانــات لازم را در اختیــار آنهــا بدهیــم. آنهــا حتــی گوشــی ارتباطی 

ندارنــد چــه برســد به اینکه بخواهیم VAR داشــته باشــند.

محمدرضا مهاجری؛ سرمربی نفت مسجدسلیمان:

مگر ما چقدر توان داریم؟

مگــر مــا چقــدر تــوان و زور داریــم کــه ایــن همه اشــتباه علیه مــا صورت 

بگیــرد و بــاز هــم نتیجــه بگیریــم؟ مــا یــک تیمــی هســتیم کــه بایــد بــا 

حداقل هایــی کــه وجــود دارد، فوتبــال بــازی کنیــم و خودمــان را ثابــت 

کنیــم. وقتــی ایــن همــه اتفــاق علیــه مــا می افتــد، شــکل خوبی نــدارد. 

اشــتباهات تأثیرگــذار نتیجــه بــازی را عــوض می کنــد. قبــول داریــم کــه 

اشــتباهات داوری هــم جزیــی از بــازی اســت امــا نــه به شــکلی که همه 

می بیننــد ولــی تیــم داوری آن را نادیــده می گیرنــد.

مازیار زارع؛ سرمربی ملوان:

باید برای داوران کلاس توجیهی بگذارند

برای داوران باید کاس توجیهی بگذارند. همان طور که چپ و راســت 

مــا را محــروم می کنند، باید به داوران هــم رفتار یاد بدهند.

حمید مطهری؛ سرمربی نساجی:

VAR از نان شب واجب تر است

می دانــم داوران مــا بهتریــن هســتند امــا VAR از اهــم واجبــات اســت. 

از نــان شــب واجب تــر اســت. امیــدوارم ایــن مانــور تبلیغاتــی نباشــد و 

فدراســیون کار  VARرا انجــام بدهــد. ایــن نیــاز همــه تیم هــا اســت کــه 
عدالــت رعایت شــود.

محمد ربیعی؛ سرمربی مس رفسنجان:

توصیه می کنم هرچه سریع تر VAR را بیاورید

من جزو مربیانی هستم که خیلی کم در مورد داوری صحبت می  کنم. من 

هــم به فدراســیون توصیه می کنم اگــر می خواهد کوچکترین حقی از هیچ 

تیمی در لیگ برتر ضایع نشود، هرچه سریع تر اقدام به آوردن کمک داور 

ویدیویی بکند تا داوران در اجرای صحیح عدالت دچار مشکل نشوند.

 صحبت های صحبت های
  مربیان  مربیان

VARVAR درباره  درباره 


